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De vaste commissie voor Economische Zaken en Klimaat heeft een aantal 
vragen en opmerkingen aan de Staatssecretaris van Economische Zaken 
en Klimaat voorgelegd over de geannoteerde agenda voor de informele 
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I Vragen en opmerkingen vanuit de fracties  

Vragen en opmerkingen van de leden van de VVD-fractie 

De leden van de VVD-fractie stellen vast dat het kabinet een belangrijke rol 
ziet voor nationale programma’s bij het aanbrengen van focus en 
prioritering in het Europese industriebeleid om versneld tot resultaat te 
komen op het terrein van digitalisering als grote transitie waar het 
bedrijfsleven voor staat. Deze leden vragen of bij de uitwisseling van best 
practices ook aandacht wordt gegeven aan mogelijke belemmeringen van 
samenwerking door niet op elkaar aansluitende regels van de verschil-
lende landen. Zij vragen tevens hoe aan dergelijke eventuele belemme-
ringen aandacht wordt gegeven bij het verweven van Nederlandse Smart 
Industry Fieldlabs met de Europese aanpak van Digital Innovation Hubs. 
Wat is overigens de stand van zaken met betrekking tot de Fieldlabs? 

De leden van de VVD-fractie vragen welke rol Nederland zelf kan spelen 
bij het versneld tot stand brengen van cruciale standaarden voor 
informatie- en communicatietechnologie (ICT) en hoe eventuele Neder-
landse standaarden leidend kunnen zijn. 

De leden van de VVD-fractie lezen dat Nederland het belang onderschrijft 
van het bevorderen van internationale en intersectorale mobiliteit van 
wetenschappers. Deze leden vragen daarbij tevens aandacht te schenken 
aan het verbeteren van grensoverschrijdende diploma-erkenning. 

De leden van de VVD-fractie vragen wat de inzet wordt van de Staatsse-
cretaris op het nieuwe Negende kaderprogramma voor onderzoek en 
innovatie (KP9). Ook willen deze leden weten hoe de Staatssecretaris 
aankijkt tegen de resultaten en de voortgang van het Horizon 
2020-programma. 

Vragen en opmerkingen van de leden van de D66-fractie 

De leden van de D66-fractie hebben met veel belangstelling kennis 
genomen van de geannoteerde agenda voor de informele bijeenkomst 
van ministers en willen de Staatssecretaris nog enkele vragen voorleggen. 

De leden van de D66-fractie zijn verheugd over samenwerkingsverbanden 
van midden- en kleinbedrijf (mkb), grote bedrijven, kennisinstellingen, 
accelerators en investeerders in de zogenaamde Digitale Innovation Hubs. 
Deze leden constateren in de geannoteerde agenda dat overheden nog 
niet worden betrokken, terwijl zij naar hun mening wel een essentiële 
actor zijn in het innovatie-ecosysteem van een regio. Kan de Staatssecre-
taris aangeven of het klopt dat decentrale overheden hier niet bij 
betrokken zijn? 

De leden van de D66-fractie delen de opvatting van het kabinet dat de 
Europese Commissie zich moet inzetten om de Digital Innovation Hubs 
met elkaar te verbinden. Kan de Staatssecretaris aangeven hoe dit wordt 
uitgevoerd en hoe de Nederlandse Smart Industry Fieldlabs hierbij 
worden betrokken? 
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De leden van de D66-fractie hebben bedenkingen bij de stelling van het 
Bulgaars voorzitterschap dat wanneer wij onze concurrentievoordelen 
beter in kaart brengen, wij ook beter weten welke Europese inspanningen 
wij moeten versterken. Kan de Staatssecretaris aangeven welke status 
deze «kaart» gaat hebben en op welke manier deze tot stand gaat komen? 

De leden van de D66-fractie delen het geloof van het kabinet in een 
modern industriebeleid. Het kabinet gaat uit van de gouden driehoek, 
ofwel triple helix samenwerking, van bedrijven, kennisinstellingen en 
overheden waardoor baanbrekende en maatschappelijke relevante 
innovaties ontstaan. Deze leden wijzen erop dat juist burgers deze 
maatschappelijke innovaties gaan toepassen. Kan de Staatssecretaris bij 
haar collega’s op aandringen dat ook het maatschappelijk middenveld 
wordt betrokken bij het opstellen van de nieuwe Europese industrie-
agenda? 

De leden van de D66-fractie zijn tevreden over de manier waarop de 
Nederlandse inzet voor het aankomende KP9 plaatsvindt. Kan de 
Staatssecretaris aangeven wanneer er op Europees niveau wordt 
gesproken over het vormgeven van dit programma? Wanneer kan de 
Kamer een brief hierover verwachten? 

De leden van de D66-fractie zijn teleurgesteld over het gebrek aan 
informatie van het Bulgaars voorzitterschap over cyberbeveiligingscertifi-
cering. Daarom vragen deze leden de Staatssecretaris nader in te gaan op 
de stand van zaken rondom het Europees kader voor cyberbeveiligings-
certificering. Zij achten het van groot belang dat op internet aangesloten 
apparaten veiliger zijn. Daarom staat in het regeerakkoord dat er 
duidelijke veiligheidsstandaarden moeten komen. Deelt de Staatssecre-
taris deze overtuiging? Kan de Staatssecretaris een tijdpad aangeven 
waarin dit Europees kader afgesloten moet zijn? Is de Staatssecretaris 
bereid druk te zetten achter de voortgang van de ontwikkeling van dit 
kader? Klopt het dat dit kader geen verplichtingen voor het bedrijfsleven 
met zich meebrengt om apparaten veiliger te maken? Deelt de Staatsse-
cretaris de mening dat vrijwillige certificering niet voldoende is en dat 
bepaalde veiligheidsstandaarden voor op internet aangesloten apparaten 
verplicht moeten zijn? 

De leden van de D66-fractie constateren dat in het betreffende BNC-fiche 
het kabinet voldoende ruimte vraagt voor de lidstaten om eigen eisen te 
kunnen blijven stellen. Geldt dat alleen voor producten of diensten die van 
belang zijn voor de nationale veiligheid, of geldt dat ook voor consumen-
tenproducten? Deelt de Staatssecretaris de mening dat voor consumen-
tenproducten certificering het beste op Europees niveau kan plaats-
vinden? 

Vragen en opmerkingen van de leden van de SP-fractie 

De leden van de SP-fractie hebben kennis genomen van de geannoteerde 
agenda voor de Raad voor Concurrentievermogen. Zij hebben hierbij 
enkele vragen en opmerkingen. 

De leden van de SP-fractie vragen de Staatssecretaris toe te lichten hoe de 
zinsnede «kan een doel voor digitale vaardigheden worden opgesteld 
voor alle EU-inwoners» moet worden opgevat. Zal het Bulgaarse 
voorzitterschap daadwerkelijk een voorstel voor een dergelijk minimum-
niveau aan digitale vaardigheden voorstellen? Indien dit het geval is, 
welke houding neemt de Staatssecretaris aan ten aanzien van een 
dergelijke discussie? 
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De leden van de SP-fractie lezen dat het kabinet voornamelijk digitali-
sering noemt als onderdeel van het industriebeleid. Deze leden zijn 
benieuwd naar hoe de Staatssecretaris de menselijke factor in het proces 
van economische ontwikkeling benadert in de aanstaande discussie op de 
Raad voor Concurrentievermogen, dat immers ook op de agenda staat. 

De leden van de SP-fractie lezen dat het kabinet van mening is dat binnen 
de gouden driehoek van bedrijven, kennisinstellingen en overheden 
ruimte gecreëerd wordt om visies te ontwikkelen over waar men samen 
naartoe wil. Deze leden zijn benieuwd of deze invulling van het moderne 
industriebeleid zoals het kabinet zich dit voorstelt ook ruimte voor andere 
delen van de samenleving zal bieden, zoals werknemers- en milieuorgani-
saties. Tevens vernemen zij graag hoe de maatschappelijk relevante 
innovaties in deze Europese discussie aangeduid worden door de 
Staatssecretaris en of deze zich beperken tot de uitdagingen die in het 
regeerakkoord worden genoemd, namelijk voedsel, energie en digitali-
sering. 

De leden van de SP-fractie vragen de Staatssecretaris toe te lichten hoe zij 
kijkt naar het advies van de High Level Group om een gericht innovatie-
beleid te voeren waarmee nieuwe markten gecreëerd kunnen worden en 
wat dit naar haar mening in moet houden. Deze leden zijn benieuwd hoe 
in een dergelijk innovatiebeleid gewaarborgd gaat worden dat het leidt tot 
voor de maatschappij relevante uitvindingen. 

De leden van de SP-fractie constateren dat het kabinet in de geannoteerde 
agenda aangeeft onder meer een rol voor Europa te zien bij het bouwen 
van toekomst- en innovatiegerichte regelgeving. Deze leden vragen of de 
Staatssecretaris de mening deelt dat Europese regelgeving niet in alle 
situaties voor de hand ligt, ook niet bij innovatie- en industriekwesties, en 
dat unieke lokale omstandigheden juist ook kunnen vragen om wetten en 
regels door lidstaten. Is de Staatssecretaris bereid dit ook uit te dragen in 
Europese discussies over innovatie- en industriebeleid? 

De leden van de SP-fractie lezen tevens dat de Europese Commissie een 
rol kan spelen bij het versneld tot stand brengen van ICT-standaarden. 
Deze leden vragen de Staatssecretaris welk soort standaarden hier precies 
worden bedoeld en hoe de Staatssecretaris de rol van ethische vraag-
stukken in de totstandkoming van standaarden rondom ICT en kunst-
matige intelligentie ziet. Is de Europese Commissie volgens de Staatsse-
cretaris voldoende toegerust om bij de totstandkoming van dergelijke 
standaarden niet alleen technische aspecten, maar ook morele en ethische 
aspecten mee te wegen? 

II Antwoord/Reactie van de Staatssecretaris 
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